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HET NIEUWE NORMAAL
Moet de wereld onze landbouwproblemen oplos-
sen of omgekeerd? Nu Europa zijn beleid heeft 
gewijzigd moeten we op zoek naar nieuwe 
markten. Die liggen verder weg. Een van die 
veelbelovende verre markten is China. We 
staan voor China in de rij. Wat heeft onze 
landbouw China te bieden? Chinezen bie-
den ons hun wijsheden aan. Wat is wijs-
heid? ‘Kennis geeft het antwoord. Wijsheid 
stelt de juiste vraag!’ We doorspekken ons 
verhaal met Chinese spreuken. Pik ze op. 
– Jacques Van Outryve

Zal Europa de wereld voeden of 
omgekeerd? Die vraag is actueler 
dan ooit. Elders in de wereld boomt 

de bevolking en de koopkracht, maar ook 
de landbouw. Velen vragen zich af wat de 
rol van de Europese landbouw, in het 
bijzonder van de Vlaamse landbouw, nog 

zal zijn. Het speelt zich allemaal elders in 
de wereld af. Het wordt tijd om ons te 
verplaatsen. De ontwikkelingen in de 
wereld verblinden. Maar heeft die wereld 
ons wel nodig? Houden we ons voortaan 
niet beter enkel met onszelf bezig? 
Sommigen denken het antwoord gevon-

den te hebben. Zij hebben hun keuze al 
gemaakt.
Wanneer 1,4 miljard Chinezen dagelijks 
een glas melk zouden drinken, dan kom 
je zelfs met de Europese melkplas niet 
toe. Vandaag consumeren amper 4% van 
de volwassen Chinezen dagelijks zuivel-
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producten. Velen hebben nog nooit kaas 
gezien. Meer dan de helft van het var-
kensvlees in de wereld wordt in China 
geconsumeerd maar ook geproduceerd. 
Wanneer de 50 miljoen Chinese zeugen 
gemiddeld enkele biggen meer per zeug 
zouden werpen – waarom zouden die 
zeugen daar niet toe in staat zijn? – dan 
wordt de stijging van de consumptie 
lokaal gedekt. Chinezen vinden echter 
delen van het varken lekker die wij niet of 
minder lusten zoals kop, poten, oren, 
staart, rode en witte organen. Ze worden 
duurder verkocht dan spierstukken. We 
zouden ideale partners kunnen zijn. 
Wanneer ze hun grenzen onvoorwaarde-
lijk zouden openen voor ons ‘vijfde var-
kenskwartier’ zijn we beiden geholpen. 
Onze varkensprijzen zouden er wel bij 
varen en misschien worden de andere 
kwartieren meegezogen.
Het is sneller gezegd dan gedaan. Verre 
markten zijn meer dan China. Verre 
markten liggen in het Oost-Azië, het 
Verre Oosten, het Midden-Oosten, Afrika 
of het Verre Westen. Wie verre markten 
opzoekt komt ooit zichzelf tegen. De 
aarde is rond. Dat betekent dat verre 
markten voor andere belangrijke land-
bouwwereldspelers nabije markten zijn. 
Canadese en Amerikaanse handelaars 

moeten slechts de plas oversteken om de 
Chinese markt te beleveren. Voor Austra-
lië en Nieuw-Zeeland ligt Azië in de 
achtertuin. Het is hun natuurlijk hinter-
land. Regionale handel in landbouw- en 
voedingsproducten neemt steeds toe. 
Ontwikkelingslanden gaan elkaar bevoor-
raden. Deze Zuid-Zuidhandel, met name 
handel tussen ontwikkelingslanden 
onderling, wordt het nieuwe normaal 
wanneer het om globale voedselvoorzie-
ning gaat. Hij overtreft de Noord-Zuid-
handel. Afrika zal Afrika voeden. Wat met 
Azië? China is zo’n ontwikkelingsland, al 
valt dat niet op wanneer je in Beijing of 
Shanghai het autopark bekijkt.

Agrarische maatschappij
Het was ooit anders. China was eeuwen-
lang een economische en militaire we-
reldmacht, nog vooraleer er van Europa 

sprake was. Het was het middelpunt van 
de wereld, het ‘Rijk van het Midden’ zoals 
de Chinese benaming luidt. Zelfs in 1820 
was China nog goed voor 33% van ’s 
werelds welvaart (bruto binnenlands 
product, bbp). In 1960 was dat gezakt tot 
4% wegens de opkomst van de industrie-
landen. In 2013 daarentegen was het 
Chinese aandeel opnieuw gestegen tot 
15%. Deze stijging was mede een gevolg 
van de toetreding van China tot de WTO. 
China, met zijn vele goedkope arbeid, 
werd het productiecentrum van de we-
reld. Maar gelet op die bevolkingsexplo-
sie bedraagt de welvaart per inwoner 
slechts 6,7 dollar en staat China duidelijk 
in het kamp van de ontwikkelingslanden. 
In België bedraagt het bbp per inwoner 
36,4 dollar. Dat betekent niet dat China 
binnen enkele jaren de VS niet van de 
troon zal stoten als ’s werelds grootste 

Een vis is zich niet 
bewust van het water.

VEEL MENSEN, WEINIG PLAATS
China is het derde grootste land ter wereld (320 keer België). Er wonen naar 
schatting 1,4 miljard mensen of 20% van de wereldbevolking. Het land beschikt 
slechts over 8% van het wereldlandbouwareaal en 5% van ’s werelds bruikbaar 
vers water. De bevolking leeft geconcentreerd in het oosten van het land waar 
zich ook de landbouw bevindt dankzij de Lange en de Gele Rivier die in Tibet 
(Himalayagebergte) ontspringen en in de Oost-Chinese Zee uitmonden. Voor de 
voeding van zijn bevolking moet het land zeer zuinig zijn met water en buiten 
China op zoek gaan naar grond en grondstoffen. Naar: www.chinaag.org
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De Chinese landbouw is nog grotendeels een 
backyard- of achtertuinlandbouw. Enerzijds wil 
de overheid boeren op het platteland houden, 
anderzijds wil zij de industriële landbouw 
stimuleren omdat die beter controleerbaar en 
dus voedselveiliger is.
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economische mogendheid. Het land is als 
het ware terug van weggeweest. We 
zullen eraan moeten wennen dat de 
grootste economie ter wereld geen 
democratie is. China wordt bijeengehou-
den en geleid door de Partij (CCP). Het 
land is een totalitaire staat met sterk 
kapitalistische inslag. Chinezen zijn van 
oudsher gewiekste handelaars. Hande-
laars mogen weliswaar geen lid worden 
van de Partij maar zij scheppen Chinese 
welvaart en … poen.
Die Partij is als de dood voor onlusten. 
Rellen, zeker voedselrellen, moeten 
vermeden worden. Voeg daar nog aan toe 
dat Chinezen de grote hongersnood 
onder Mao Zedong nog niet vergeten zijn. 
Dat is amper 60 jaar geleden en is dus 
recente geschiedenis. Toen stierven 
20 miljoen Chinezen, alhoewel Mao van 
de Volksrepubliek China met zijn cultu-
rele revolutie precies een agrarische 
maatschappij wou maken. Zelfs ambte-
naren werden verplicht op het veld te 
werken. Landbouw is China immers niet 
vreemd. China vond niet alleen het papier 
en het buskruit uit maar ook de wan-
molen, de zaaimachine met draaiende 
buizen en de ijzeren ploeg. De Chinese 
boeren gebruikten deze machines vele 
eeuwen voor Europa. De Chinese land-
bouw rond de Lange en de Gele Rivier 
bracht eeuwenlang veel meer op dan de 
Europese landbouw. Bovendien konden 
de producten over heel China per schip 
worden getransporteerd. Er moest niet 
worden gewacht op de uitvinding van de 
stoomlocomotief.

De bevolking leeft vandaag nog steeds 
geconcentreerd in het oosten van het 
land waar zich de landbouw bevindt. 
Beide rivieren ontspringen in het Hima-
layagebergte in Tibet. Het is om die reden 
van strategisch belang voor China, net als 
de Gobiwoestijn met zijn grondstoffen 
alhoewel daar maar weinig mensen 
wonen (zie kaart p. 23). Boven de rivieren 
wordt tarwe geteeld voor de Chinese 
dumplings. Onder de rivieren wordt 
tweemaal per jaar rijst geoogst. Uiteinde-
lijk wil China opnieuw zichzelf voeden. 
Ook dat is het nieuwe normaal. Het werd 

nogmaals bevestigd op het jongste Natio-
nal Peoples’s Congress. 35% van de bevol-
king is actief in de landbouw. Maar Chi-
nezen weten ook dat de backyard farms, 
of achtertuinlandbouw, de Chinese 
miljoenensteden niet zal voeden. Vandaar 
dat industriële landbouw en verticale 
integratie gestimuleerd worden. Die 

opdracht ligt neer bij de staatsbedrijven. 
In China is industriële landbouw geen 
vies woord, integendeel. Industriële 
landbouw is voor de modale Chinees het 
antwoord op de vraag naar voedselveilig-
heid. Dat is gebleken uit een recente 
bevraging door UGent. Voedselveiligheid 
is de belangrijkste maatschappelijke 
bekommernis. Het is niet dierenwelzijn, 
zoals bij ons, want daar hebben Chinezen 
zelfs nog geen woord voor. De gevoelig-
heid voor voedselveiligheid is een gevolg 
van de vele recente voedselschandalen 
zoals het melamineschandaal in de 

zuivelsector. Dat had een bijkomend 
effect omdat het om kinderen ging. Ook 
in andere sectoren duiken steeds meer 
problemen op. Vandaar ook de hang naar 
westerse producten.
Toch trekt de Partij resoluut voor de eigen 
landbouwproductie. Die moet een tandje 
bijsteken. In China Agricultural Outlook 

2015-2024 verwachten Chinese instellin-
gen dat de invoer van soja tegen 2024 
met 16% zal stijgen tot 82,7 miljoen ton. 
Ter vergelijking, de Europese Unie voert 
32 miljoen ton sojabonen en -schroot in. 
De vraag luidt van wie China deze bijko-
mende hoeveelheden zal afsnoepen? 
Meer aandacht voor de eigen Chinese 
markt en consument en minder voor 
export staat met zo veel woorden in het 
strategische plan dat de Chinese premier 
Xi Jinping op het jongste Volkscongres 
heeft ontvouwd. Wat komen wij in China 
doen?  n

1 Kuifje in China. Voor sommige Belgen is China vertrouwd terrein.  2 Kippenpoten zijn een 
delicatesse. Wij zouden niet weten hoe je eraan moet beginnen.  3 Vooral de plattelandsbevolking 
staat nog dagelijks in de rij voor het mausoleum van Mao Zedong op het Plein van de Hemelse Vrede 
(Tienanmenplein).  4 Het aantal kois is symbool van rijkdom. Chinezen laten graag hun rijkdom zien 
en verwachten dat van hun gesprekspartners ook. 
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Vissen overleven niet 
in zuiver water.
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HET VLEES VAN HET VOLK
In China is het varken koning. Varkensvlees is het vlees van het volk. Voor een volks-
republiek wil dat wat zeggen. De begrippen varken en varkensvlees worden in China 
bovendien ruim bemeten. Er gaat niets verloren. Bovendien zijn de politiek en de 
staatsbedrijven nooit veraf omdat het varken en het varkensvlees van strategisch en 
cultureel belang zijn. – Jacques Van Outryve

Chinezen laten zich al 4000 jaar 
leiden door de dierenriem. Het 
varken staat geheel achteraan 

omdat het als laatste aankwam bij Boed-
ha. Het had onderweg te veel gegeten, 
was gaan rusten en had de tijd uit het oog 
verloren. Maar het was toch op tijd! Het 
strategische belang van het varken en de 
gehele varkenssector in China is geble-
ken uit de overname van het Amerikaan-
se Smithfield Foods, de grootste varkens-
vleesproducent ter wereld, door het 
Chinese staatsbedrijf Shuanghui Interna-
tional. Chinezen willen voor hun eigen 
varkensvlees instaan zoals zij Volvo 
hebben opgekocht om over een eigen 
merk en een kwaliteitsvol productiepro-
ces van luxeauto’s te beschikken. Er zijn 
meerdere gelijkenissen te trekken. Het is 
niet verwonderlijk dat varkensvlees uit 

landen waar Smithfield actief is, zoals 
Bulgarije en Roemenië, gemakkelijker 
toegang krijgt tot de Chinese markt dan 
uit een land als België. Maar hoe is het 
met de varkenshouderij en de vleesver-
werking in China zelf gesteld? We gingen 
kijken met Bemefa, de koepel van Belgi-
sche mengvoederfabrikanten. Aan de 
studiereis werd deelgenomen door een 
vijftiental mengvoederfabrikanten die op 
zoek zijn naar nieuwe markten voor hun 
klanten.

China is veruit de grootste varkensvlees-
producent en -consument ter wereld 
(tabel 1 p. 27). De Europese Unie volgt op 
tweede plaats op vele lengtes afstand. De 
Chinese productie is sinds vorig jaar 
gedaald ondanks de zware inspanningen 
van de Chinese overheid om de productie 
op te drijven. De Europese productie 
daarentegen stijgt ondanks de inspannin-
gen van de Europese Commissie om de 
prijzen, en dus de productie, binnen de 
perken te houden. Meteen is duidelijk dat 
de varkenshouderij een wereldverhaal is. 
Brazilianen krijgen dankzij het embargo 
bijkomende ruimte op de Russische 
markt terwijl de VS en Europa zich nood-
gedwongen tot China en andere Aziati-
sche markten richten. Morgen kan het 
weer anders zijn. Dat is nu eenmaal 
liberalisering.

Het is beter zelf een kaars aan 
te steken dan te klagen over 
de duisternis.
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Het aantal varkensbedrijven in China 
wordt op 50 miljoen geraamd, al moeten 
Chinese cijfers altijd met een korrel zout 
worden genomen. Dat zijn gemiddeld 10 
varkens per bedrijf. Het aantal gaat van 
enkele varkens per bedrijf tot 50.000 en 
meer. De varkenshouderij in China is in 
belangrijke mate een zogenaamde back-
yard- of achtertuinlandbouw. Slechts 10% 
van de 40 miljoen zeugen zitten op bedrij-
ven van meer dan 500 stuks. Volgens 
andere gegevens zijn het er al meer. In de 
pluimveehouderij is de concentratie of 
industrialisering al verder gevorderd. 
Maar ook hier hebben de Chinezen nog 
een lange weg te gaan, willen ze het hele 
productieproces onder controle krijgen.
Het gemiddelde aantal biggen per zeug in 
China bedraagt naar verluidt 12 tot 15. Op 
de grote bedrijven, 500 zeugen per bedrijf 
en meer, is er sprake van 21 tot 23. 
Enkele biggen per zeug meer zou de 
stijging van de Chinese vraag naar var-
kensvlees ruimschoots kunnen opvangen. 
Chinezen maken op geïndustrialiseerde 
bedrijven gebruik van dezelfde internatio-
nale genetica als wij. Waarom zijn er dan 
niet meer biggen per zeug?
“Zo’n vaart zal het niet lopen”, zegt 
Stefan Derks van RA-SE Genetics. “Er zijn 
beperkende factoren zoals omgevingsfac-
toren, management en voeding.” Derks is 
actief in China en wijst op de aanwezig-
heid van ziektes zoals PRRS, PEDv, 
Aujezky, mond-en-klauwzeer (MKZ) en 
klassieke varkenspest als een van de 
belangrijke omgevingsfactoren, naast 
huisvesting en klimaat. Meerdere van 
deze ziektes komen in bepaalde streken 
endemisch voor en zijn dus moeilijk te 
uit te roeien. De varkenshouderij in 
China is geconcentreerd in de provincies 
Sichuan, Henan en Hunan.

Moeilijke tijden
Ook de Chinese varkenshouderij gaat 
door een diep dal. Het is mede een 
gevolg van het overheidsoptreden. In 
2012 kende de Chinese overheid de 
industriële bedrijven een subsidie toe 
van 300 yuan, of ongeveer 45 euro per 
geslacht varken (1 euro = 6,62 yuan - 1 
yuan = 0,15 euro). De vleesprijzen waren 
te fel gestegen en de Partij vreesde voor 
inflatie. Het aandeel van het varkens-
vlees in de Chinese consumentenindex 
bedraagt 15%! Het gevolg van deze 
subsidie was een forse uitbreiding van 
de varkensstapel en een forse prijsdaling. 
De backyard-landbouw surft mee op de 

schommeling van de biggenprijzen en 
versterkte de gevolgen nog. In maart 
waren de prijzen gekelderd tot 
11,40 yuan/kg, of minder dan 1,72 euro/
kg levend gewicht. De psychologische 
drempel in China ligt op 12 yuan. De 
kostprijs bedroeg in maart 13,60 yuan of 
2,10 euro/kg levend gewicht. Die hoge 
kostprijs werd veroorzaakt door sterk 
gestegen maïs- en sojaprijzen, ook een 
gevolg van een overheidsingreep. De 
prijzen bedroegen in maart, omgerekend 
in euro, respectievelijk 355 euro/ton en 
490 euro/ton omdat de invoer door de 
overheid werd beperkt om de Chinese 
akkerbouwers in het noorden van het 
land te ondersteunen. Het gemiddelde 
vleesvarkensvoer stond op 1800 yuan/ton 
of 271 euro/ton.
“Aan die prijzen kunnen we ook voeder 
leveren”, wierpen de Belgische mengvoe-
derfabrikanten op. Uiteraard als meng-

voeder uit België mag worden ingevoerd, 
maar ook dat hangt weer van de Chinese 
overheid af. Op de Chinese vleesmarkt is 
de overheid nooit veraf. Bovendien moet 
men rekening houden met schomme-
lende wisselkoersen, transportkosten 
en … dus markttoegang. In maart was 
één euro gelijk aan 6,62 yuan. In januari 
2011 was dat nog 8 yuan. Onze producten 
zijn dus goedkoper geworden maar je 
moet mogen invoeren.
China telt 1500 slachthuizen waarvan een 
honderdtal volledig volgens de Europese 
normen gebouwd is. Het geheel nieuwe 
slachthuis van Cofco Meat in Dongtai 
(Jiangsu) is van Deense makelij. “Jullie 
zijn mijn leermeester”, zegt CEO Wang 
Xijun. De capaciteit van de slachtlijn 
bedraagt 26.000 slachtingen per week. 
De reële productie bedroeg 17.000 slach-
tingen als gevolg van de slechte varkens-
prijzen. Het slachthuis maakt deel uit van 

1 De bedrijfsmanager op een privaat varkensbedrijf met 2600 zeugen (Danbred en Duroc) in 
Wujiang- Suzhou (Jiangsu). Het bedrijf werd in 2005 gebouwd met veel beton. 2 Voeders worden op 
zeer ambachtelijke wijze zelf gemengd op basis van een voederkern, maïs, soja en tarwe. 3

Mestverwerking. De mest wordt verscheept naar visvijvers waarin karpers worden gekweekt.
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een verticale integratie van Cofco. Het 
bedrijf heeft zelf 28.000 zeugen verspreid 
over 3 bedrijven. Het gemiddelde produc-
tiegetal bedraagt 24. De doelstelling is 
echter 28 biggen per zeug. Daarnaast 
worden varkens aangekocht van andere 
industriële bedrijven. En ja, er worden 
karkassen uit de VS en Denemarken 
ingevoerd die hier worden versneden 
voor de Chinese markt. Vlees wordt 
uitgevoerd naar Rusland en buurlanden 
zoals Japan.
Wang Xijun vraagt of we veel verschillen 
merken met Europese slachthuizen. Er 
werkt opvallend meer personeel en het 

gaat trager. Er wordt wel opmerkelijk 
veel aandacht besteed aan staart, poten 
en kop. Er hangt ook meer vlees aan dan 
bij ons. “Het zijn belangrijke producten 
voor de lokale markt. Zij gaan duurder 
over de toonbank dan spierstukken”, 

merkt Wang op. Waarmee hij wilde 
zeggen dat wij ook best wat meer aan-
dacht zouden schenken aan deze onder-
delen van het varken, willen we naar 
China exporteren. Varkenskoppen zijn 
niet bedoeld voor boerenbetogingen.  n

1 2

3
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Tabel 1 Vooruitzichten van ontwikkelingen op 
de varkensvleesmarkt 2014-2015 in 1000 ton/ 
1000 stuks - Bron: Jacques Van Outryve

2015 Evolutie 2014-2015 (%)

Europese Unie

Varkensstapel 148.140 1,3

Productie 23.000 1,2

Invoer 15 0,0

Uitvoer 2.017 5,0

Verbruik 20.961 0,9

China

Varkensstapel 465.830 -1,7

Productie 56.100 -1,1

Invoer 1.200 57,7

Uitvoer 300 8,7

Verbruik 57.200 0,1

Verenigde Staten

Varkensstapel 66.050 2,0

Productie 10.941 5,6

Invoer 453 -0,9

Uitvoer 2.155 -2,2

Verbruik 8.874 5,0

Japan

Varkensstapel 9.400 -1,4

Productie 1.279 0,5

Invoer 1.276 -3,1

Uitvoer 1 0,0

Verbruik 2.553 -0,1

Brazilië

Varkensstapel 39.395 1,4

Productie 3.345 1,0

Invoer 2 0,0

Uitvoer 570 2,5

Verbruik 2.777 0,7

Rusland

Varkensstapel 19.413 1,7

Productie 2.550 1,6

Invoer 200 -61,2

Uitvoer 1 0,0

Verbruik 2.749 -9,1

1 2 Moderne slachthuizen werken volgens Europese normen.  3 China is een markt voor vers 
varkensvlees. Slechts 15% van het vlees wordt verwerkt. Delicatessen zijn poten, staart, ribben en 
orgaanvlees. Zij zijn duurder dan spierstukken.

VARKENSPOTEN
Varkenspoten zijn in China een delicatesse. Zij worden duur verkocht en zouden voor onze varkenshouderij het prijsverschil kunnen maken. In de Carrefour in Pudong liggen deze losse varkenspoten voor 15,8 

yuan/500 g of 4,8 euro/kg. Speciaal verpakt staan zij 8 euro/kg genoteerd! Jammer dat een varken slechts 4 poten heeft.
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VERTICALE INTEGRATIE 
ALS OPLOSSING
Chinezen zien een volledige verticale integratie van de voedselketen als enige oplos-
sing om hun problemen van voedselzekerheid en vooral van voedselveiligheid op te 
lossen. Staatsbedrijven worden opgedragen dergelijke integraties uit te bouwen, al 
dan niet in samenwerking met private ondernemingen uit binnen- of buitenland 
maar zonder dat zij de controle uit handen geven. Inmiddels schuimen diezelfde 
Chinese bedrijven de wereld af op zoek naar grond, grondstoffen en technologie. 
– Jacques Van Outryve

De maquette van het Cofco Indus-
trial Park oogt prachtig. Wang 
Xijun verontschuldigt zich ervoor 

dat de verhoudingen niet helemaal 
kloppen. Vanop een groot scherm kunnen 
we zelfs in de stallen binnenkijken. De 
zeugen zien er gezond uit. Op de 3 boer-
derijen zitten 28.000 zeugen. De biggen 
worden op een tiental bedrijven afge-
mest. In China wordt hiervoor niet op een 
transport meer of minder gekeken. Vorig 
jaar werden 800.000 varkens geprodu-
ceerd. De doelstelling luidt 1,5 miljoen 
varkens. In het park is er een KI-station, 

een mestverwerkingsinstallatie, een 
energiestation, een slachthuis ... en we 
hebben net de mengvoederfabriek be-
zocht. Die bevindt zich op enige afstand 
van het park. Dergelijke ontwikkelingen 
doen zich in heel China en in alle secto-
ren voor. Hoe grootser de projecten, hoe 
beter. Zij dragen allemaal bij tot de 
stijging van het bruto binnenlands pro-
duct (bbp) zoals de spooksteden en 
infrastructuurwerken. Of dergelijke 
projecten erin zullen slagen genoeg en 
veilig voedsel te produceren valt nog af te 
wachten. Uit de studie van UGent bleek 

dat de gemiddelde Chinees zeker niet op 
de overheid of het bedrijfsleven vertrouwt 
om de voedselveiligheid te verzekeren. Of 
het zal lukken? Volgens de plannen zal 
het moeten lukken of er zullen koppen 
rollen. Landbouw is geen industrieel 
proces. Chinezen hebben tot hun scha 
en schande moeten ondervinden dat 
zuivelproducten produceren niet hetzelf-
de is als iPads, textiel of speelgoed. Om 
de slaagkansen te verhogen worden 
staatsbedrijven aangespoord samen te 
werken met private beursgenoteerde 
bedrijven. Cofco, voluit China National 
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Cereals, Oils and Foodstuff Corporation 
(www.cofco.com) is een van de 5 staats-
bedrijven die voor dat experiment is 
aangezocht. Voorzitter Frank Ning is 
zopas aangeduid als expert voor het 
dertiende vijfjaarlijkse ‘National Develop-
ment Plan’. Hij mag dus mee de toekomst 
van de Chinese landbouw voor de komen-
de 5 jaar uitzetten. Cofco staat in de lijst 
van de Fortune 500-bedrijven en is actief 
in bijna alle takken van de landbouw- en 
voedingsindustrie, van tomatensappen 
met extra lycopenen tot thee en andere 
dranken. De graanhandel is een core-
business. Omdat voldoende grondstoffen 
voor de ontwikkeling van de Chinese 

landbouw onontbeerlijk zijn, heeft het 
bedrijf zich een belangrijke plaats weten 
te veroveren tussen de grote 4 van de 
wereld – Archer-Daniels-Midland (ADM), 
Bunge, Cargill en Dreyfus – onder meer 
door overname van de Nederlandse 
trader Nidera en de Noble Group (Hong 
Kong). Invoer van grondstoffen in China 
gebeurt per definitie door staatsbedrij-
ven. Cofco had lange tijd een quasi mono-
polie op deze activiteit. Voor landbouw-
grondstoffen is trouwens niets de 
Chinezen te veel. De verhalen over Chi-
nese landgrabbing op meerdere plaatsen 
in de wereld zijn bekend. Sommige 
initiatieven tarten elke verbeelding. 
Vorige maand trok de Chinese eerste 
minister Li Keqiang naar Zuid-Amerika 
met een investeringsvoorstel voor een 
spoorweg over het Andesgebergte van 
Brazilië tot Peru. Langs deze spoorweg 
moet meer soja bestemd voor China 
sneller de Stille Oceaan bereiken dan 
door het drukke Panamakanaal. Meer 
soja voor China is minder soja voor 
iemand anders, tenzij de Brazilianen 
nieuwe stukken van het Regenwoud 
ontginnen.

Van zakgoed tot zakgoed
We brengen een bezoek aan de Cofco-
mengvoederfabriek in Dongtai (Jiangsu). 
Er zijn 2 fabrieken, een voor mengvoeder 
dat bestemd is voor de eigen integratie 
en een andere voor de kleine zelfstandige 
varkenshouders. Het voer is verschillend 

want de wensen zijn anders. Voor de 
eigen bedrijven kan het niet goed genoeg 
zijn. Voor de backyard farms moet het 
voeder goedkoop zijn en in zakken. 
Chinezen hebben iets met zakgoed. 
Grondstoffen worden in zakken geleverd. 
Eindproducten worden in zakken ver-
kocht. Zakgoed zet mensen aan het werk. 
Er werken 116 personen voor de meng-
voederfabriek. De helft zijn verkopers. 
Backyard farmers vragen tijd en veel 
aandacht. Plaatselijke handelaars heb-
ben ook een belangrijke rol. Zij leveren 
een vangnet in moeilijke tijden door de 
boeren krediet te verlenen. Daarin ver-
schilt China niet van andere landen in de 

wereld. Deze landbouwstructuur heeft 
voor gevolg dat elke mengvoederfabri-
kant een zwaar verkoopapparaat moet 
opzetten. Doet hij het niet, dan doet de 
andere het wel. Vandaar dat meer en 
meer toeleveringsbedrijven zich enkel 
nog willen toeleggen op de industriële 
bedrijven. Het voeder mag dan ook 
duurder zijn, als het maar beter is en de 
technische begeleiding voldoet. In Dong-
tai kan 370.000 ton voeder worden gepro-
duceerd. We vragen of het hier om capa-
citeit of werkelijke productie gaat. In 2014 
werd slechts 140.000 ton geproduceerd. 
De capaciteit van de gehele Cofco Group 
bedraagt 3,7 miljoen ton. De doelstelling 

1 Soja wordt van overzee aangevoerd en gecrusht door Cofco Oils. Het sojaschroot wordt in zakken 
van 50 kg en schepen van 500 ton verscheept naar de mengvoederfabriek in Dontai (Jiangsu).  2 Op 
de silo’s van de mengvoederfabriek hangen, zoals in alle Chinese staatsbedrijven, slogans die arbeid 
en creativiteit moeten stimuleren. Deze slogan spoort de arbeiders aan om vol te houden want de 
resultaten zijn voor de lange termijn.

1

2

Niets is stabiel behalve 
verandering.
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of ambitie van de groep bedraagt 8 mil-
joen ton. Dat is meer dan de ruim 6,7 mil-
joen ton die de hele Belgische mengvoe-
derindustrie produceert. Momenteel 
staat Cofco op de vijfde plaats in de 
Chinese ranking van mengvoeder-
fabrikanten. Aan de top staat de New 
Hope Group met 12 miljoen ton. De 
capaciteit zou volgens de website (www.
newhopegroup.com) 26,6 miljoen ton 
bedragen. De verschillen in China tussen 
capaciteit en productie worden alsmaar 
groter. In heel China zou 182,7 miljoen ton 
mengvoeder per jaar worden geprodu-
ceerd. Of is het de capaciteit? Hoe dan 
ook voert China hiermee de wereldlijst 
aan, gevolgd door de VS met 172,5 miljoen 
ton. Op de vraag wat de grootste uitdaging 
voor de Chinese mengvoederindustrie is, 
antwoordt Jan Cortenbach van Wellhope-
Koninklijk De Heus, een joint venture van 
een Nederlands en Chinees bedrijf: “De 
loonkosten. De lonen zijn op korte tijd 
verveelvoudigd.” Cortenbach herinnert 
zich dat lonen 10 jaar geleden 10 euro per 
maand bedroegen. Vandaag is 500 euro 
geen uitzondering meer. Dat is niet alleen 
voor de mengvoederindustrie maar voor 
de hele Chinese economie een realiteit.

Melk en zuivelproducten
Cofco heeft niet alleen in de varkenshou-
derij een verticale integratie uitgebouwd, 
maar ook in andere sectoren zoals de 
zuivelsector.

Vijftien jaar geleden dronken Chinezen 
geen melk. Vandaag is drinkmelk zelfs 
een relatiegeschenk geworden. Chinezen 
hebben gezien dat westerlingen gezond, 
groot en sterk zijn omdat ze dagelijks 
melk zouden drinken. Chinezen willen 
ook groot en sterk zijn. Vooraleer Wang 
Xijun van start steekt met zijn zuivelver-
haal vragen we hem, vooraleer we het 
zouden vergeten, naar de Chinese melk-
prijs aan de boer. Die bedraagt gemiddeld 
3,6 yuan/l (54 eurocent). De prijzen 
verschillen echter zeer sterk volgens de 
grootte van de bedrijven en de melkkwa-
liteit. De verschillen gaan van 3,2 yuan 
(48 eurocent) tot 4,2 yuan/l (63 eurocent).
Voor zijn zuivelmerk Mengniu heeft Cofco 
9 melkveebedrijven van 10.000 melk-
koeien opgestart. De melk van deze 
bedrijven is goed voor twee derde van de 
aanvoer. De overige melk wordt opge-
haald bij een veertigtal moderne melk-
veebedrijven. De melkveehouderij in 
China is geconcentreerd in de noordelijke 
provincies Binnen-Mongolië en Heilon-
gjiang. Om de nodige technologie in huis 
te halen voor de productie en distributie 
van verse melkproducten is Mengniu een 
samenwerking aangegaan met Danone 
en het Deense Arla. De ene werd aange-
zocht voor de ontwikkeling van de pro-
ductie van gekoelde yoghurt. Met de 
andere is een technologisch centrum 
opgericht. Andere grote zuivelbedrijven, 
zoals Friesland-Campina en Fonterra, 

hebben met andere Chinese bedrijven 
samenwerkingsakkoorden afgesloten. 
Het is voor de Chinezen een manier om 
zich in zuivel te bekwamen, maar niet 
zonder risico voor de westerse bedrijven. 
Voor het minste dat fout gaat, delen zij in 
de klappen. Wat ook is gebeurd.

Pluimveehouderij
Wang Jin Zhong is adjunct general mana-
ger van CR Ng Fung Poultry Farm in 
Xibaipo (Hebei). Het legpluimveebedrijf is 
geheel nieuw. De eerste ronde is pas 
enkele weken geleden gestart. Het bedrijf 
telt 500.000 kippen in 9 stallen. De stallen 
zijn opgedeeld in 3, maar die 3 delen 
worden gelijktijdig geleegd en opnieuw 
gevuld. De inrichting is afkomstig van het 
Duitse Big Dutchman. We zijn benieuwd 
naar de huisvesting. Het is aan de buiten-
kant niet te zien. Het blijken uiteindelijk 
ordinaire kippenbatterijen te zijn. De 
kippen zitten met 9 in een hok. In China 
bestaan er geen regels inzake minimale 
oppervlakte voor legpluimvee en de Partij 
heeft ook geen plannen om zich met het 
welzijn van de legkippen bezig te houden. 
Voedselzekerheid en vooral voedselveilig-
heid gaan voorop. Vooral wat dat laatste 
betreft, heeft de overheid iets goed te 
maken want de bevolking mort.
De eieren worden gewassen en van een 
olielaagje voorzien. Dat is in Europa 
verboden, maar niet in de VS. Chinezen 
weten ook niet altijd welke normen ze 

1  en 2  Negen gloednieuwe pluimveestallen met 500.000 legkippen in batterijen. De eieren zijn voor de eigen grootwarenhuizen bestemd. Sommige 
liggen op meer dan 800 km afstand over de weg.
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best volgen, de Europese of de Ameri-
kaanse. Zij nemen deze die hen het beste 
uitkomen. Het moederbedrijf is een 
staatsbedrijf. Dat is te merken aan het 
potige personeelsgebouw. De totale 
investering van het nieuwe bedrijf, opfok-
stallen die verderop gelegen zijn inbegre-
pen, bedroeg 120 miljoen yuan of 18 mil-
joen euro! De Chinese overheid houdt van 
dergelijke grootse plannen. Bovendien 
eten de Chinezen veel eieren. Tofu en 
eieren zijn dagelijkse kost voor de ge-
wone Chinees. Tofu is gemaakt van soja. 
Het Chinese jaarverbruik van eieren 
bedraagt 290 tot 300 stuks per persoon. 
Dat is veel. Het gemiddelde thuisverbruik 
per Belg bedraagt 180 stuks. Wanneer we 
vragen naar de prijzen van de eieren is er 

zeer weinig marge te bespeuren. Geen 
probleem, want het staatsbedrijf baat 
eigen winkels uit waar de eieren te koop 
zijn. Het maakt niet uit waar de winst 
wordt gemaakt. Bovendien moeten 
staatsbedrijven geen winst maken. We 
vragen nog naar de voederconversie. Die 
zou gemiddeld 2,1 tot 2,3 kg per kg eieren 
bedragen, al zal ook dat de doelstelling 
zijn want de eerste ronde op het bedrijf is 
nog bezig.

Succes niet verzekerd
“China is een groeimarkt en ook een 
place to be,” zeggen velen. “Nergens 
groeit de markt sneller.” De vraagt luidt 
hoelang dit kan duren. De bevolking 
veroudert en mort. De Nederlandse 
mengvoederfabrikant De Heus opteerde 
voor een joint venture met de Chinese 
partner Wellhope. Nuscience koos voor 
zelfstandigheid. Voor De Heus kwam het 
erop aan om de juiste partner te vinden, 
voor Jan Cortenbach op enkele uitdagin-
gen. Chinezen kopiëren alles. Zij zijn niet 
vertrouwd met het juridische begrip van 
‘intellectuele eigendom’. Eens iets is 
uitgevonden, is het voor hen publiek goed 
en dus van iedereen. De concurrentie in 
de mengvoederindustrie is groot. De 
markt wordt nog steeds voornamelijk 
gedreven door de prijs, niet door de 
kwaliteit. Staatsbedrijven hebben boven-

dien voordelen die andere bedrijven niet 
hebben, wat de concurrentie vervalst. 
China verandert snel, sneller dan het ma-
nagement van bedrijven … Waarom heeft 
het ene bedrijf in China succes en het 
andere niet?
Nuscience (www.nusciencegroup.com) is 
een dochterbedrijf van Agrifirm en produ-
cent van zogenaamde specialiteiten in de 
veevoeding. Het bedrijf trok al in de 
jaren 90 van vorige eeuw naar China, nog 
voor het land in de kijker stond. De 
groeistrategie van het bedrijf steunt op 
innovatie en groeimarkten zoals China. 
De groep opende op 26 mei een nieuwe 
fabriek in Tianjin. De fabriek heeft een 
capaciteit van 10.000 ton per jaar. Nusci-

ence richt zich in China tot het topseg-
ment van varkenshouders, de industriële 
bedrijven, met totaaloplossingen. Produ-
ceren in China is meer dan in Europa oog 
hebben voor kritische grondstoffen. 
Terwijl heel wat micro-ingrediënten voor 
Europees mengvoer uit China afkomstig 
zijn, komen bepaalde kritische grondstof-
fen voor de Chinese markt best uit Eu-
ropa.  n

1 Avid Xu, manager van de Nusciencevestiging in Suzhou, ceo Patrick Keereman en Bemefavoorzit-
ter Luc Seurynck. 2 De fabriek van Nuscience in Suzhou. Vorige maand werd een nieuwe fabriek 
geopend in Tianjin.

1

2

Hoge torens worden ook vanaf 
de grond gebouwd.
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OOK WIJ STAAN IN DE RIJ
Je kan niet van alle buitenlandse markten thuis zijn. Toch lonken verre markten ook 
voor de Belgische landbouw- en voedingsproducten. In het zog van het Belgisch bier 
en de Belgische chocolade (food.be) willen ook zij hun afzet verruimen en een 
graantje meepikken van de bevolkings- en welvaartstijging elders in de wereld. 
Wie verre markten zegt, denkt vandaag aan China. Dus ook wij staan in de rij. 
– Jacques Van Outryve

Op SIAL Shanghai, de grootste 
voedingsbeurs in de regio, was 
vorige maand opnieuw de hele 

wereld aanwezig, ook VLAM, het Vlaams 
Centrum voor Agro- en Visserijmarketing 
(zie foto boven). Voor de Chinese markt 
staat iedereen in de rij, ook Belgen en 
zelfs Russen. Iedereen wil een graantje 
meepikken van de Chinese welvaarts-
groei. Joris Coenen, marketing officer bij 
Belgian Meat Office (BMO), was na afloop 
tevreden over de Vlaamse deelname. 
BMO werd in 2003 in de schoot van VLAM 
opgericht om de exportpromotie speci-

fiek van varkens- en rundvlees te coördi-
neren.
Joris Coenen: “Er namen 11 Vlaamse 
varkensvleesexportbedrijven en één 
rundvleesbedrijf deel aan onze groeps-
stand. Zij vertegenwoordigen 70% van de 
Vlaamse varkensvleesproductie. Belgisch 
varkensvlees mag slechts in zeer beperk-

te mate rechtstreeks naar China worden 
uitgevoerd. De verwachtingen zijn dat 
daar binnenkort verandering in komt. 
Vandaar die grote interesse.”
En ja, er is de jongste weken zwaar 
onderhandeld tussen het FAVV en het 
CNCA, het Chinese Certification and 
Accreditation Administration Information 
Center, om meer Belgische bedrijven en 
meer stukken varkensvlees en varkens-
organen voor de Chinese markt goed-
gekeurd te krijgen. Chinezen onderhan-
delen land per land, product per product. 
Tot nog toe heeft slechts één Belgisch 

Als je troebel water met rust 
laat wordt het vanzelf helder.
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vleesexportbedrijf sinds 2012 recht-
streeks toegang tot de Chinese markt. 
Ons land mag enkel spierstukken en rode 
organen, met uitzondering van varkens-
poten, invoeren. Poten zijn in China een 
delicatesse. Zij worden duur verkocht en 
kunnen voor onze varkenshouderij het 
prijsverschil maken. Coenen toont ons 
foto’s van een vleeswarenstand in een 
Carrefour in Pudong. Losse poten worden 
er verkocht voor 15,8 yuan/500 g of 4,8 
euro/kg. Speciaal verpakt staan zij 8 
euro/kg genoteerd! Buikspek staat 
13 euro/kg geprijsd. Wat wij edele delen 
van het varken noemen, wordt door de 
Chinees lager gewaardeerd dan knoken, 
heupstukken, ribben en poten. “Op die 
markt moeten we dus aanwezig zijn”, 
zegt Coenen die zoals de hele sector 
vertrouwen heeft in de onderhandelingen 
met de Chinese overheid die in een 
stroomversnelling zijn geraakt in het zog 
van het koninklijk bezoek dat ons land 
van 22 tot 27 juni aan China brengt. Een 
koning, zelfs die van een klein land, krijgt 
in China meer gedaan dan gelijk wie van 
een groot land. Zoals andere landen wil 
ons land ook af van onrechtstreekse 
trafiek naar China via Hongkong of 
andere Aziatische landen wegens te 
gevaarlijk en te duur. Bovendien treedt de 
Chinese overheid steeds driester op 
tegen illegale handelaars, dat hebben 
Indiërs onlangs nog mogen ondervinden.
Europees rundvlees mag China niet 
binnen. Deze maatregel dateert nog van 
de BSE-crisis. Ierland heeft als eerste 
Europese lidstaat een uitzondering 
kunnen bekomen. Ook Frankrijk en 
Nederland zijn op de goede weg met hun 
rundvlees. België onderhandelt eveneens 
om toegang te krijgen tot de Chinese 
markt met rundvlees. Grootste rund-
vleesleverancier in China is Indië. We 
vragen nog waar het Belgisch varkens-
vlees, nu het niet meer naar Rusland 
kan, dan wel naartoe gaat. Onze export 
naar Rusland betrof voornamelijk 
varkensvet en spek (30.000 ton) maar de 
Russen betaalden er veel voor. “Dat kun 
je aan die prijs elders niet zomaar 
kwijt”, zo luidt het. Vandaar de gevolgen 
van het embargo voor onze varkensprij-
zen. Er zijn nieuwe afzetmarkten voor 
varkensvlees gezocht en gevonden, 
onder meer in de Filipijnen en Malei-
sië. Bestaande markten zoals Zuid-
Korea zijn sterk gestegen. Aan welke 
prijzen is dat gebeurd? “Zijn we het 
varkensvlees niet gewoon ergens gaan 

dumpen?”, vragen kwatongen zich af. 
Joris Coenen stelt zich ook de vraag of de 
Filipijnen zich niet ‘overkocht’ hebben aan 
die lage prijzen. De toekomst zal het 
uitwijzen. Hij besluit met China, het doel 
van ons gesprek: “Onze export naar 
China is gestegen van 1662 ton (2009) 
naar 9889 ton (2014). Het zijn geen grote 
getallen maar alle beetjes helpen.”
Noteer dat 89,6% van onze export van 
varkensvlees, vetten en afvallen (exclu-
sief vleeswaren) nog altijd binnen de 
Europese Unie wordt afgezet met Duits-
land als grootste klant (277.405 ton). 
Slechts 83.570 ton (10,4%) wordt uitge-
voerd naar zogenaamde derde landen of 
‘verre markten’. Er wordt aan gewerkt 

om dat aandeel te verhogen. Hiervoor 
wordt onder meer een beroep gedaan op 
de nieuwe Europese exportpromotiefond-
sen die naar aanleiding van het Russi-
sche embargo nog zijn verhoogd.

Melk in geschenkverpakking
China was een feest voor de Europese 
zuivelsector. De schandalen inzake 
voedselveiligheid, waarvoor de verant-
woordelijken werden geëxecuteerd, 
hebben de Chinese poorten voor wes-
terse zuivelproducten opengegooid. Dat 
gebeurde op een zodanig gulzige wijze 
dat er zelfs te veel westerse producten 
werden aangekocht met enorme voorra-
den als gevolg. De Europese zuivelsector 

Luc Van Hoe (links) en Willy Lambrechts van Milcobel met een Chinese sixpack met UHT-melk van 
Inza. Melk als geschenk. We kunnen nog van de Chinezen leren.
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DE CHINEES EN VLEES
Uit onderzoek van de UGent blijkt dat Chinezen positief staan tegenover varkensvlees maar als de dood zijn voor fraude. Voedsel-veiligheid is de hoogste bekommernis. Zij wantrouwen hun eigen overheid en bedrijfsleven. Vlees moet echt, authentiek en betrouw-baar zijn. Chinezen liggen niet wakker van dierenwelzijn – ze kennen er (nog) geen woord voor – en genetisch gewijzigde veevoeders. Hun tofu, het alternatief voor vlees, moet wel afkomstig zijn van niet-ggo-soja. Chinezen hebben alle vertrouwen in Europees varkensvlees, kop en poten inbegrepen. Zij willen er meer voor betalen. Chinezen willen ook wel eens minder varkensvlees op hun bord. Het nieuwe ‘chique’ is rundvlees. ‘Authentiek maar westers’ is een moeilijke spreidstand die zij nog enige tijd zullen volhouden.  
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geraakte verblindt door het Chinese 
succesverhaal.
“De Belgische uitvoer van zuivelproduc-
ten naar China bestond tot in 2012 hoofd-
zakelijk uit magere- en vollemelkpoeder. 
In 2013 ging het om 11.000 ton aangevuld 
met kleine hoeveelheden boter en melk-
vet. Sindsdien is de uitvoer van consump-
tiemelk naar China spectaculair toegeno-
men”, zegt Renaat Debergh van BCZ, de 
koepel van de Belgische zuivelindustrie. 
Andere sterke groeier in de regio is 
Indonesië. Voor zuivel werd onlangs een 
ambitieus exportprogramma goedge-
keurd dat mede door Europa wordt 
gefinancierd. VLAM en zijn Waalse tegen-

hanger APAQ-W zullen 2 jaar lang geza-
menlijk promotieactiviteiten in derde 
landen voeren. In overleg met de sector 
werd gekozen voor China, de Golfstaten 
en Zuid-Oost-Azië (onder andere Indone-
sië). Frederik Vandermersch, product-
manager Zuivel bij VLAM, zegt dat geko-
zen werd voor landen waar potentieel 
vraag is naar onze zuivelproducten. De 
oefening is vooraf gemaakt. “China is 
nochtans geen gemakkelijke zuivel-
markt”, merken we op. De concurrentie 
vanuit het buitenland is groot en Chine-
zen zijn van nature geen zuivelconsumen-
ten. Maar de markt groeit. Milcobel was 
een van de Belgische zuivelbedrijven op 

de SIAL Shanghai en heeft al enige 
ervaring met de Chinese markt. “Verre 
markten dragen immers in belangrijke 
mate bij tot de Milcobel-melkprijs”, zegt 
Luc Van Hoe, commercieel manager 
Milcobel Zuivel. Samen met Willy Lam-
brechts, sales manager Milcobel Drinks, 
lijst hij voor ons de mogelijkheden en 
onmogelijkheden van de Chinese markt 
op. “Chinezen zijn enerzijds op zoek naar 
authenticiteit maar ook naar veilige 
producten. Het melamineschandaal heeft 
het vertrouwen in de Chinese zuivelpro-
ducten sterk geschaad. Chinezen die het 
zich kunnen veroorloven zoeken authenti-
citeit in westerse producten die dan ook 
een westerse stijl moeten uitstralen, 
historiek, publiciteit en opschrift inbegre-
pen. Milcobel kan de Chinezen zo’n 
authentiek verhaal bieden.” Milcobel 
verkoopt UHT-melk van Inza aan China in 
de originele Belgische verpakking met 
Nederlandstalige en Franstalige op-
schriften. Dat moet de Chinese consu-
menten er ook van overtuigen dat het 
geen namaak is. De melk wordt afzon-
derlijk per liter of in een sixpack ver-
kocht. De sixpack is een ideale geschenk-
verpakking voor feesten of verjaardagen.
“Vloeibare melk naar China verschepen 
in containers die een maand onderweg 
zijn klinkt onwezenlijk”, zegt Van Hoe. Het 
is geen alleenstaand geval. We vernemen 
tijdens een recent bezoek aan Letland dat 
de Letten containers met roomijs naar 
China verschepen. Containerverkeer is 
zeer goedkoop omdat de containers die 
uit China komen met Chinese consump-
tiegoederen opnieuw in China moeten 
geraken. Is dat een duurzame ontwikke-
ling? Die vraag stellen Van Hoe en Lam-
brechts zich ook, vandaar dat consump-
tiemelk naar China voor Milcobel niet 
meteen een markt is om een business op 
te bouwen. Melkpoeder is een ander 
verhaal, al weet men ook hier vooraf 
nooit wanneer de Chinezen aan de markt 
zullen zijn. De melkpoeders van Milcobel 
worden op verre markten in Afrika, het 
Midden-Oosten, Azië en nu ook Zuid-
Amerika onder de benaming Incolac 
gecommercialiseerd. We vinden ze dus 
ook in China. Met de opkomst van de 
pizzeria’s in de grote Chinese steden 
wordt stilaan ook een Chinese afzetmarkt 
voor mozzarella gecreëerd. “Aan consu-
mentenkaas zijn Chinezen nog niet toe”, 
vervolgt Van Hoe. “Die weg is nog lang.” 
Van Hoe is zich ervan bewust dat China in 
de achtertuin van zuivelgigant Nieuw-

1 Het zuivelmerk Incolac is in de hele wereld bekend, ook in China.  2  Agristo voert aardappel-
producten uit naar China vooral voor grootkeukens en restaurants.  3 UHT-melk in een Lotuswinkel 
in Shanghai. Prijs 8,90 yuan of 1,34 euro. 
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BELGISCH WITBLAUW IN CHINA
Rijke Chinezen willen ook wel eens 
iets anders dan varkensvlees. 
Productie van rundvlees is in China 
echter beperkt tot een bijproduct van 
de melkveehouderij. De provincie 
Oost-Vlaanderen is samen met de 
faculteit Diergeneeskunde (UGent) in 
de Chinese provincie Hebei een 
project gestart met het inkruisen van 
Holstein- en Simmentalerkoeien met 
Belgisch witblauw. Er wordt sperma 
ingezet van dieren die gemakkelijker 
natuurlijke kalvingen geven. Daar-
naast wordt voor opleiding van de 

Chinese boeren gezorgd. Inmiddels 
zijn de eerste kruisingskalveren 
geboren, maar zijn er problemen met 
de invoer van sperma in China. Dat 
moet dateren van voor de uitbraak van 
het Schmallenbergvirus in ons land. 
Het sperma wordt nochtans nauwge-
zet gecontroleerd. Nu nog de centrale 
overheden hiervan overtuigen.
De provincie Oost-Vlaanderen wil een 
gelijkaardige samenwerking 
opstarten in Vietnam in samenwer-
king met de Nong Lam Universiteit in 
Ho Chi Minh stad.

1 Tijdens het bezoek van de Oost-Vlaamse degedupteerde Geert Versnick (links), aan de 
vicegouverneur van de provincie Hebei, Qin Boyong (rechts) werd de invoerproblematiek van 
rietjes van het witblauw ras aan de kaak gesteld. Boyong is zelf vragende partij voor een 
dringende oplossing.  2 en 3 De eerste resultaten van inkruising met Belgisch Witblauw op 
Chinese melkveebedrijven in Langfang (Hebei).

1

2

Zeeland ligt, vandaar dat Milcobel zich 
zeker niet blind wil staren op China. Er is 
immers meer dan China aan verre 
markten. Van Hoe overloopt tot slot nog 
voor ons de wereldkaart die op zijn 
bureau hangt.

Friet voor Chinezen
De Belgische peren zijn een succesver-
haal in China. Een ander Belgisch suc-
cesverhaal zijn de aardappelproducten, 
al kunnen Chinezen soms moeilijk doen 
over de etikettering die in elke invoer-
haven anders is. Provincies staan nu 
eenmaal op hun autonomie en hebben 
vaak hun eigen wetgeving. Het centrale 
Chinese gezag geeft hen die vrijheid, 
want dat houdt hen bezig.
Op het eerste gezicht rijmt China niet 
met aardappelen maar eerder met rijst. 
Fout. Boven de grote rivieren wordt geen 
rijst verbouwd maar tarwe voor de 
typische Chinese dumplings. Dat zijn 
lapjes deeg met een hartige vulling. Zij 
zijn gevouwen in de vorm van een halve 
maan. Onder de grote rivieren wordt 
voornamelijk rijst geteeld en gegeten. De 
teelt van aardappelen wint in het noor-
den letterlijk en figuurlijk veld. Chinezen 
schatten de aardappelteelt hoog in. Zij 
organiseren in juli het World Potato 
Congress (WPC) in Bejing. Romain Cools 
van Belgapom, de koepel van de Belgi-
sche aardappelverwerkende industrie, 
wordt er als spreker verwacht. Hij gaat 
ervan uit dat de Chinese overheid er zal 
aankondigen dat China de teelt van 
aardappelen als basisvoedsel wil promo-
ten omdat die daar duurzamer is dan de 
teelt van tarwe of rijst. “Chinezen zullen 
nood hebben aan kennis en kunde van de 
teelt”, zegt Cools die brood ziet in deze 
ontwikkeling, ook voor zijn mascotte 
‘James Bint’. Inmiddels stijgt de Chinese 
invoer van de aardappelproducten en 
-bereidingen uit ons land. Dat wijst erop 
dat aardappelen in de Chinese smaak 
vallen. “Maar Europa is hier niet alleen”, 
vult Cools aan. “Onze grootste concur-
renten op de Chinese markt zijn de 
Amerikaanse en Canadese aardappel-
sector. Zij liggen dichterbij en via hun 
fastfoodketens hebben zij een imago van 
french fries neergezet dat het onze niet 
is.” Sinds de Wereldexpo in Milaan is de 
James Bintwebsite (www.jamesbint.be) 
in het Chinees beschikbaar. In Milaan 
worden meer dan 1 miljoen Chinese 
bezoekers verwacht.  n
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